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قواعد
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دهم :دواز 1حروف مشبّهة بالفعل / لا نفی جنس  : درس 

إنّ   أنّ   کأنّ   لکنّ   لیتَ   لعلّ   حروف مشبّهة بالفعل :

 نیستند .  جزو حروف مشبّهه «إن أن لکن » . در نتیجه حروفی مانند  ) به جز لیت ( بالفعل حتما تشدید دارند حروف مشبّهه نکته :

. طعا ، همانا ، به درستی که ، بی گمانق) تأکید ( : معنای إنّ 

. که)تواصل بین جملتین : ربط بین دو جمله  ( : معنای أنّ 

. گویی ، مانند(  :  گاهی برای تشبیه می آید -) حدس و گمان معنای کأنّ 

 ولی( :  برطرف کردن ابهام - کامل کردن جمله قبل) معنای لکنّ 

و ای کاش کاشتمنّی ( :  -آرزو ) معنای لیتَ 

 شاید ، امید است . ترجّی ( : -رجاء  –) امید  معنای لعلّ :

 درس بخوانندکاش دانش آموزان  یدرسون : لیت التلامیذ. ) شاید این جمعه بیاید (  ) مضارع التزامی ( لیت لعلّ + مضارع : بـ

دوری می کردکاش ناصر از دروغ  لیت ناصراً اِبتعد عن الکذب : . ) کاش این جمعه می آمد ( ) ماضی استمراری ( لیت لعلّ + ماضی : می

 .  لعلّ : شاید ، امید استترجمه /  ، ای کاش لیت : کاشترجمه 

بررسی کردم ؛ لطفاً به اونجا مراجعه کن . 7در باکس « انواع لا » رو در قسمت « لا نفی جنس » بحث 
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دوازدهم :  2حال : درس 

ه اسمیه( یه جمل2( یه دونه اسم 1حال به دو دسته تقسیم می شود : 

««و   +   هو هما هم هی هما هنّ أنت أنتما أنتم أنتِ أنتما أنتنّ أنا نحن »»    : و  +  ضمیر:  متد حال ) جمله اسمیه (

 حال جمله اسمیه است .« هو جالس » دقت مهم : در این مثال .  اشُاهِدُ قاسماً و هو جالسٌ بین الشّجرتین :1مثال

 حال جمله اسمیه است .« أنتم الأعلون » دقت مهم : در این مثال ، .  زَنوا و أنتم الأعلونلا تَهِنوا و لا تَح : 2مثال

) یادت باشه : حال ال نداره (  متداول ها رو پیدا کن .  متد حال ) یه دونه اسم ( :

فَعیلًا فَعیلین فَعیلات/ عِلًا فَعِلین فَعِلاتفاعلًا فاعلین فاعلات /مفعولًا مفعولین مفعولات /مُــــِاً مُــــِین مُــــِات /فَ متداولها : 

 « .فاعلةً مفعولةً مُــــِـةً فَعِلةً فَعیلةً »  مونث می شوند :می چسبد و تبدیل به  « ة » دقت : گاهی اوقات به به وزن های بالا

 نداره . « ال » نکته مهم : حال 

في النجاح  راغبیناِشترک التلامیذ في المسابقات   - نائمةالغرفة  شاهدت اخُتي في  - صامتاً جلس التلمیذ في الصفّ   مثال :

باً قمت للإجابة عن الدرس  - مسروراً سألتُ معلّمی أسئلة أجابنی عنها   - خاشعاتنحن نَستمع إلی القرآن   - حتّی رأیت  -مؤدَّ

یذهب هذا الطّبیب إلی   -عن الأدب  متحدّثینَ اشترک الطّلّاب فی الجلسة   -فی حرکتها و لا تیأس  مستمرّةقطرات الماء 

وحیدةً ساعِدی أختک الفقیرة   - نَشیطاً إنّی أستیقظ من النّوم کّل یوم   -لزیارة مرضاه  فرحاً المستشفی 

«  سَهلاً أقوی النّاس مَن انتصر علی غضبه » در جملات روبرو حال هستند .  «سهلًا حیّاً حیّةً » کلمات  خیلییییییمهممممممم :

 « حَیَّةً عندما تسقط الحشرة علی سطح الماء تبلعها « » و إن نُقِلَ إلی منازِلِ الأمواتِ  حَیّاً المُحسِنُ یَبقی » 

«ماضی + مضارع = ماضی استمراری » به فرمول روبرو دقت کن.« و + ضمیر»همچنین در ترجمه  در حالی که .=  «و + ضمیر » ترجمه 

.  می خندید در حالی کهکودک رفت  ذهب الطفل و هو یضحک :. مثال : 

 در ترجمه فارسی بین موصوف و صفت ، ــــِـ می آید . مثال : درِ بزرگ .تفاوت ترجمه حال با صفت :   
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دوازدهم ( 3: درس  استثناء و حصر)  3 باکس

 علی جز به رفتند آموزان دانش  : ذهب التلامیذ إلّا عليّ 

 ( مستثنی+  إلّا+  منه مستثنی. )  میگویند مستثنی«  إلّا»  از پس ی کلمه به.  میگویند منه مستثنی آید می«  إلّا»  از قبل که بزرگی گروه به

مستثنی : حصر.2 ذهب التلامیذ إلّا سعیداً :  مثال.  دارد وجود جمله در منه مستثنی : استثناء.1طریقه تشخیص استثناء و حصر : 

 ب إلّا سعیدٌ ما ذه:  مثال.  است شده حذف منه

لالیگا : حد در نکتهچهار 

القَومُ الکافرونَ  إلّا  لایَیأسُ مِنْ رَوحِ اللِ :  مثال.  است حصر% 100 بگیرد«  ونَ انِ ـُـــٌ»  ،«  إلّا»  از بعد ی کلمه اگر) 1

 . لّا البخیلیعیش الناس فی الدّنیا براحة إ: مثال.  استتتتتتتتتتتتتتتثناء = مثبتتتتتتتتتتتتتتتتت ( جمله2

 باشد و هم می تواند حصر باشد.گر جمله منفی باشد هم میتواند استثنا یچ نتیجه ای نمی گیریم . در واقع ااز منفی بودن جمله هدقت خارماکوفی : 

 .هستند کلمات مینه منه مستنثی و است استثناء دیدی رو «کّل ، جمیع ، شیء ، أحد »  کلمات ، إلّا از سطح امتحان نهایی اگر قبل( در 3

      لم یتأمّل أغلب النّاس حول خلقتهم إلّا العقلاء منهم !مثال : ، استثناء داریم .  بیاید« مِن + ضمیر » ، « إلّا » ( اگر بعد از 4

« : استثناء و حصر » نکته ترجمه ای 

 جور ترجمه میشه .  2جور ترجمه میشه . حصر  1استثناء 

ترجمه استثناء : ترجمه واژه به واژه . مثال : حضر الطلّاب فی المدرسة إلّا حامداً : دانش آموزان در مدرسه حاضر شدند به جز حامد 

حاضر نشد در مدرسه به جز حامد  (1ترجمه ( مثبت و تأکیدی . مثال : ما حضر فی المدرسة إلّا حامدٌ . 2( ترجمه واژه به واژه 1ترجمه حصر : 

 فقط حامد در مدرسه حاضر شد .  (2جمه تر

 می آوریم .« إلّا » رو دقیقاً به جای « فقط ، تنها » دقت : در ترجمه مثبت و تأکیدی ، کلمه ی 
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 ( دوازدهم 4: درس  مطلق مفعول) 

إجتهاداً  المؤمنون اجتهد : جمله ) فعل + مصدر هم جنس (  مثال فعل جنس از دار ــَـــًـ مصدر:  مطلق مفعول قیافه

 نوعی مطلق مفعول( 2 تاکیدی مطلق مفعول( 1:   شود می تقسیم دسته 2 به مطلق مفعول

 طریقه تشخیص تأکیدی و نوعی :

 استغفرتُ الل استغفاراً تأکیدی : تنها بیاد :         

استغفرتُ الل استغفار الصالحیناف إلیه : اسم بی ال + اسم ال دار : مض مفعول مطلق                                 

نوعی  

 حاولتُ في حیاتي محاولةً کثیرةً :  ة  ةصفت : صفت مفرد : ــًـ  ــًـ   

نکات ترجمه ای مفعول مطلق : 

) قطعاً / حتماً / بی گمان ( ) دقت کنید در ترجمه قید های تأکیدی قبل از فعل بیاید ( ترجمه میشود قیدهای تاکیدیبا ( تأکیدی :  1

قطعاً خداوند با موسی سخن گفت .  ترجمه غلط :خداوند با موسی قطعاً سخن گفت .  ترجمه صحیح : الل موسی تکلیماً : کلّممثال : 

 ترجمه میشود . «مانند مثل + م الیه » به صورت ( نوعی با مضاف إلیه : 2

همچون فقیران زندگی میکنم .فقراء : أعیشُ عیشة ال ( 2مانند عارفان سخن میگوید . مثال یقول قولَ العارفین : (  1مثال 

.ترجمه میشود  فقط صفت ( نوعی با صفت  : 3

خدمتکاران بهلول را به شدت زدند . ضرب الخدم بهلولًا ضرباً شدیداً :(  2به نیکی آن را خواندم مثال  قرأتُه قراءةً حسنةً :(  1مثال  

 ) مصدررررررررر پشمه  !!!! ( ی مفعول مطلق معنا نمیشود .در هیچ کدام از حالت های بالا خود مصدر یعن نکته مهم :

لکنّ  و  جرحا  المقاتلون فی العملیّات  جُرحمثال : بیاید ، مفعول مطلق تنها و تأکیدی است . « و » بعد از مفعول مطلق اگرنکته مهم : 

 ةمعنویّاتهم جیّد
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 قواعد مرور

مهدازدهم و ی
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مضارع : ونکته ی ناز !!! درباره ی تشخیص ماضی  3

                             نداشته باشد ماضی است .« أتین » داشته باشد مضارع است . ولی اگر فعلی در ابتدای خود « أتین » اگر فعلی در ابتدای خود  : اوله نکت

 جلسَ  کتبَ  مثال ماضی : – نکتبُ اشُاهدُ  بُ کتأ  تجلسُ  یذهبُ  مثال مضارع :

 ماضی است ( اِجتَهَدَ  نیست )« أتین » جزو « اِ » مضارع هستند ( .  ذهبُ ارُیدُ أهست ) « أتین » جزوِ « اَ اُ »  دقت :

کتبت، تعلّمت ، ضربتم. مثل :  وجود داشته باشد ، ماضی است« ت تما تم تنّ » اگر در آخر فعلی علامت های :  دومنکته 

دارند . همچنین  «تـ » خود  ماضیدر ابتدایِ  «ل ، تفاعُ لتفعُّ» باب تا باب باشه .  3در تشخیص ماضی و مضارع حواست به : نکته سوم 

) ماضی این نیست . « أتین » مالِ خودِ باب است و حروف مضارعه « تـ أ » دارد . دقت کن که این  «أ » در ابتدای ماضی خود  «إفعال » باب 

لَ ، تَفاعَلَ  ، أفعَلَ سه باب :  بَ  –خلَصَ أ أکرَمَ » . بنابراین فعلهایی مثل  ( تَفَعَّ عَ تَعَجَّ  ماضی هستند . « تَکاثَرَ  تَناسَبَ  – تَوَقَّ

: قراردادنِ فعلِ مناسب در جای خالی

ذهبواالتلامیذ مثال :  * فعل وسط جمله باید با اسم قبل از خود مطابقت داشته باشد .

یاید هر چند فاعلش مثنی یا جمع باشد . فعلی اولِ جمله بیاید و فاعلِ آن ، ظاهر باشد ؛ فعل باید به صورت مفرد ب * اگر

 النّساء بُ ذهَ تَ  –الرجال  بُ ذهَ یَ   مثال مضارع :. المسلمات  ذَهَبَتْ  –ذَهَبَ المسلمون  مثال ماضی :

نیم . مثال * دقت : اگر فعلِ اولِ جمله را مفرد بیاوریم و فاعلش ، جمع یا مثنی باشد ، در ترجمه فارسی ، آن فعل را به صورت جمع ترجمه می ک

 . رفتنددانش آموزان  التلامیذ : ذهب: 

 یورُ ت الط  بَ هَ ذَ زن می آید . مثال :  1. به عبارت دیگر فعل برای جمع غیر انسان به صورت  زن 1جمع غیر انسان =  *

«...  ما کمُـ کُ ... ، کَ  أنتما أنتم ، أنتَ أیّتها أیّها » * به غایب و مخاطب بودن هم دقت کن .  نشانه های مخاطب : 

می آید .  فعل امر،  «رَجاءً ، مِن فَضلِک » * بعد از 

تمامی حقوق مادی و معنوی این اثر محفوظ و برای انتشارات فولیتو می‌باشد .

جزوه دوره نهایی فول عربی دوازدهم _ مدرس شهرام نهاری



شهرام نهاری  –پایه دوازدهم  –جمع بندی امتحان نهایی عربی 

9 

ضمیره است .  3ضمیره است . و فعل ) تـ....انِ (  2جا مشکل داریم . فعل ) تـ....ـُ (  2ضمیره هستند . فقط  1* همه ی فعل ها 

:  ابتدای فعل 

 نُشاهدُ  – ذهبُ نَ                      نحن                     نــ....      

انتهای فعل : 

  ذَهَبَتْ                            يه                          تْ 

تُ ذَهَبْ           أنا                          تُ                   

 تَ هَبْ ذَ       أنتَ                               تَ                

 تِ ذَهَبْ          أنتِ                         تِ                   

 ذَهَبتُم         أنتم                   تُم 

 ذَهَبتما         أنتما                  تُما 

 تنّ ذَهَب                          أنتنّ  تُنّ 

 مرد(                     ذَهَبا2ا  هما )

 زن(                     ذَهَبَتا2تا  هما )

 وا    هم                             ذَهَبوا

نا ذَهَبْ     )ماضی(                     نحن    )ما!(ـنا  ــْ

ذَهَبَ                             هوَ     ـــَ......

 ذهبینَ تَ  - يإذهَب           أنتِ                ینَ  - ي

: انتهای فعل  –ابتدای فعل 

َـــ  هوَ   أنزَلَ أ اُ .   اُخرِجَ  -...ـ

اُشاهدُ  –أ اُ ....ـــُـ  أنا   أذهبُ  

 یُشاهدُ  -هوَ   یَذهبُ    ـــُیــ.... 

 تُشاهدُ  -تَذهبُ   يه –أنتَ   ـــُ....تــ 
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 یُشاهدونَ  -یَذهبونَ  یــ....ونَ  هُم  

تُشاهدونَ  –تــ....ونَ  أنتم  تَذهَبونَ  

 أرسَلوا -ماضیـ...وا  هم        ذهبوا  

 یُشاهدنَ  -هنّ        یَذهبنَ   نَ یــ.... 

 تُشاهدنَ   -أنتنّ        تَذهبنَ  .نَ ...تــ 

 أرسَلنَ  -هنّ        ذهبنَ  ماضیـ...نَ  

 یُشاهدانِ  -مرد غایب(  یَذهبانِ  2هما )  انِ یــ.... 

زن غایب(        2هما ) .انِ ...تــ 

 تُشاهدانِ  -زن مخاطب(                         تَذهبانِ  2أنتما )  

 مرد مخاطب( 2أنتما ) 

:  رو کنار هم یاد بگیر تا قاطی نکنی ندآخرِ فعل هستنشانه هایِ زیر رو که مربوط به 

( جمع زناننَ :  ) جمع مردان ( ونَ : –و ( )  مثنیانِ :  –ا  أنتِ ( ) نَ :ی – ي) 
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غایب

ضمیر متصلفعل مضارعفعل ماضیضمیر منفصلصیغه

 ه یَذهَبُ  بَ هَ ذَ  هومرد غایب 1

 ها بُ ذهَ تَ  ذَهَبَتْ  هیزن غایب 1

 هما بانِ ذهَ یَ  باهَ ذَ  همامرد غایب 2

 هما بانِ ذهَ تَ  تابَ هَ ذَ  هماغایب زن 2

 هم بونَ ذهَ یَ  بواهَ ذَ  همجمع مرد غایب

 هنّ  بنَ ذهَ یَ  هبنَ ذَ  هنّ جمع زن غایب

مخاطب

ضمیر متصلفعل مضارعفعل ماضیضمیر منفصلصیغه

 کَ  ذهبُ تَ  ذهبتَ  أنتَ مرد مخاطب  1

 کِ  بینَ ذهَ تَ  ذهبتِ  أنتِ زن مخاطب  1

 ماکُ  بانِ ذهَ تَ  مابتُ هَ ذَ  أنتمامرد مخاطب  2

 ماکُ  بانِ ذهَ تَ  مابتُ هَ ذَ  أنتمازن مخاطب  2

 مکُ  بونَ ذهَ تَ  مبتُ هَ ذَ  أنتمجمع مرد مخاطب 

 نَّ کُ  بنَ ذهَ تَ  نَّ بتُ هَ ذَ  أنتنّ جمع زن مخاطب 

متکلم

ضمیر متصلفعل مضارعفعل ماضیضمیر منفصلصیغه

 ي بُ أذهَ  بتُ هَ ذَ  أنا زن و مرد مشترک(متکلم وحده )

 نا بُ ذهَ نَ  بناهَ ذَ  نحن زن و مرد مشترک(متکلم مع الغیر )
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 (نکات ترجمه ای  )

می رفت = کان یذهب. مثال :  ییییییم، بگرد دنبال  یریییییماضی استمرادر ترجمه  . ماضی + مضارع )کان + مضارع(=  ماضی استمراری

می رود یذهب : –می رفت  کان یذهب :مثال:  ( مضارع . 2( ماضی استمراری1فعل می آید. برای دو نوع « می » علامت  بپا اشتباه نکنی :

رفته بود . = کان ذهب. مثال :  ببببببببببببود ، بگرد دنبال ببببببببببببببببـعیددر ترجمه ماضی  . ماضی + ماضی ) کان + ماضی (=  ماضی بعید

 ماضی با ماضی ، خیلی ماضی ، ماضی بعید ، بود

  بی تأثیر است ؛ حذفش کن .« قد»نکته : فرمول ماضی بعید ممکن است به صورت روبرو بیاید : کان + قد + ماضی . در این فرمول 

 نخواهد رفت . = لن یذهب نخواه .=  لنخواهد رفت .                 = سوف یذهب = سیذهبمثال :  . خواه  =  سـ  سوف

نرفته است . =نرفت  = لم یذهب = ما ذهب:  لمثا لم بر سر مضارع ، ماضی منفی داره( .)= ما + ماضی :  لم + مضارع* 

بپااااااا لَم با لِمَ قاطی نشه !!! () « برای چه » کلمه ی پرسشی است به معنای  :لِمَ * 

رفتزمانی که  : ذهبلمّا وقتی که . مثال :   ،ی که هنگامنی که ، ـــــاــــــــمضی = زـاـــــــــــمـــ« + ا ــــــــــمــّــلـ»  نکته گاوی :

) أن میشه که ، فعل بعدش بــ (که برود  أن یذهب :مثال :  أن + بـ .

.شود می نوشته یُکتَبُ =:  ـُـــَـ مضارع   شد نوشته کتُِبَ =:  ـُـــِـ ماضی : مجهول فعل

معلوم هستند . زیرا مضارع مجهول حتماً باید ـُـــَ باشد . « ....  -عَلِّمُ یُ –یُشاهِد  –یُکرِم » بپا قاطی نکنی : افعالی مثل 

( شود می:  مضارع/  شد:  ماضی. )  میکنیم ترجمه«  شدن»  مشتقات با را مجهول فعل مجهول : فعل ترجمه

یُقال ، یُصاد« : شُغال » مثال  قیلَ بیعَ .« : فیل » مجهول هستند. : مثال  «فیل شُغال » فعل های بر وزن  نکته فیل شُغال :

صید می شود یُصادُ :صید می کند ،  یَصید :گفته می شود //  یُقال :می گوید ،  یَقولُ :گفته شد //  قیلَ :گفت ،  قالَ :  مثال مهمممم :

انواع لا : 

 فی الدار رجلَ لا نفی جنس :   :اسم   

لا + 

نهی : دستوری ، ساکن می دهد ، ن را حذف می کند ، کسره عارضی    

فعل  

 نفی : غیر دستوری ، ساکن نمی کند ، ن را حذف نمی کند        

این به.  میگذارند کسره ، ساکن جای به ، بیاید«   الـ»  آن از پس و باشد ساکن فعل آخر * اگرساکن + ال دار =  کسره عارضی :

لم یذهبِ التلمیذ:  مثال . ( عارضی کسره=  دار الـ+  ساکن) .  میگویند عارضی ی کسره ، کسره
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است چون آخر فعل را ساکن  نهی°: لا تحزن – است چون آخر فعل را ساکن نکرده است نفیمثال : لا یذهبُ : 

است چون ن را حذف کرده  نهیلا تجلسوا :  – است چون ن را حذف نکرده است نفیلا تکتبون :  – ستکرده ا

 - است چون ن را حذف کرده است نهیلا تفرحا :  – است چون ن را حذف کرده است نهیلا تجلسي :  – است

.  است چون فعل کسره عارضی گرفته است نهی : لا تحد ِّثِّ الناس

هیچ مردی در خانه نیست . لا رجلَ فی الدار :مثال : .  بگرد« هیچ » دنبال لا نفی جنس ، به در ترجمه  نس .= نفی ج لا + اسمَ

 فی الدار  رجلَنکته : اسمی که بعد از لا نفی جنس می آید همیشه ــَــ می گیرد . مثال : لا 

لا یکتبُ : نمی نویسد . –نمی روید  لا تذهبون :غیر دستوری است و فقط فعل را منفی می کند . مثال :  « :لا نفی » ترجمه 

« : لا نهی » ترجمه 

نزن  ° :لا تضرب –نرو  ° :لا تذهبمثال : مخاطب :  

ــ :°ــ« + لا » 

نباید برویم ° :لا نذهبنباید بروم .  ° :لا أذهبنباید برود .  °  :لا یذهبمثال :  متکلم  : نباید بـ ... . –غایب 

نمی روید . لا تذهبون :نروید .  لا تذهبوا :نمی روند // مخاطب :  لا یذهبون :نباید بروند .  لا یذهبوا :غایب :  مقایسه بسیار مهم  :

ل : لا تذهبوا : ترجمه صحیح : نروید . غلط است . مثااستفاده بشود « نباید » نکته مهم : اگر برای مخاطب ها از کلمه ی 

 ترجمه غلط : نباید بروید . 

ةَ لِلّهِ جَمیعا  :  1نباید برود = نرود // نباید بروم = نروم . مثال  : خارماکوفی نکته ان نباید تو را = گفتارش لایَحزُنْک قَولُهُم إِنَّ العِزَّ

 : لا أذهب = نباید بروم = نروم 2مثال  // (1402) انسانی ند = گفتارشان تو را غمگین نکند غمگین ک

نیست :  ... ما مِن = لا نفی جنس = هیچ

)هست( یم ساده ای در قرآن وجود داردمفاه هناک مفاهیم بسیطة فی القرآن :مثال:= وجود دارد ، هست. هناک + اسم اول جمله

«قام / جاء أتی » حساس باش :  فعل 3به ترجمه این 

 قام الطّلّاب عند حضور المعلّم . قام التلمیذ بـأداء واجباتهاقدام کرد ، پرداخت .  قام بـ : /ایستاد  قام : (1

 بـأخبار مهمّه  / أتی الضّیوف الوالدجاءت التلمیذات إلی المعلّمه . جاء  جاء = أتی = آمد / جاء بـ  = أتی بـ : آورد .( 3و2

 إلی بیتنا .  أتی المعلّم بـتلمیذ جدید

در عربی  :« دارد ، داشت » معادل 

دارویی داریم : عندنا دواءٌ  -او برادری دارد  له أخٌ :مثال :  ) لـِ ، عند ، لدَی ( + اسم = دارد . 
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. داشت کتابی بچه کتاب : للتلمیذکان مثال :  . کان + ) لـِ ، عند ، لَدی ( + اسم  = داشت 

. ندارد کتابی بچه کتاب : للتلمیذ لیسمثال :  . ندارددی ( + اسم  = + ) لـِ ، عند ، لَ لیس

کمک کنیم .باید به ستم دیدگان دنیا  مظلومی العالم : °لِنُساعِد –باید برود  : °لیذهب . مثال :  بـ باید=  °فعللـِ + 

برودتا  : بَ لیذه . مثال :  = تا بـ فعلَلـِ + 

باید دانش آموز برود : بِ التلمیذلیذه . مثال :  = باید بـ فعلِلـِ + 

 فلـ ولـ = باید

 ) ل دیدی ب دیدی (

فعل شرط : بـ... / جواب شرط : می ( « ) بزنی ، می زنم » ترجمه : . « إن من ما إذا + فعل شرط + جواب شرط »  : ترجمه جملات شرطی

من یصبر ینجح = من صبر ترجمه میشود . مثال : « بزنی ، می زنم » ه صورت : فعل شرط و جواب شرط چه ماضی و چه مضارع ب نکته

 اگر صبر بکند موفق می شود.=  نجح

 هرگاه ، اگر . ترجمه إذا :هر چیز .  ترجمه ما : هر کس . ن :ترجمه مَ .اگر ، چنانچه  ترجمه إن :

 حتی اگر . اگرچه « :و إن »  ترجمه

لطفا اسم های جمع را به صورت جمع و اسم های مفرد رو به صورت مفرد ترجمه کنید .جمع و مفرد : 

رو معنا کنید . هر گزینه ای که ضمیر رو معنا نکرد«  ه هما هم ها هما هنّ کـَ کما کم کـِ کما کنّ ی نا » یر لطفا ضما ضمیر رو ترجمه کن :

 1دست خویش =دست خویشتن  =دست خود  =دست او  =دستش  =یده  ///دست  =غلطه . مثال : ید 

ـمهم ترین نشانه اسم های نکره ، تنوین است .  اسم نکره : مومناً ، مسجدٌ ، کتابٍ .مثال :  . ــٌ (ــــــ  ) ــ ـ

 ( معرفه به عَلم2َ« الـ » ( معرفه به 1اسم معرفه رو بلد باش :  2 اسم معرفه :

الرجل ، المدرسة .است  . مثل : « الـ » داشته باشد ، معرفه به « الـ » هر اسمی که  : ) مُعَرَّف بـ أل ( دار« الـ » ( اسم 1

 نام دلالت بکند ، اسم علم میگویند . مثل خاصبه اسمی که بر شخص ، شیء و یا مکان  ( : رَّف بالعلمیّةمُعَ  اسم خاص / ( اسم علََم )2

محمد طهران اهواز هرمزجان ایران البرز کارون:  مثال.  خاص اشیاء و رودها ، ها کوه ، کشورها ، شهرها نام ، ها انسان

ترجمه می شوند . مثال : « یک » یا « ی نکره » رت عادی و اسمهای نکره با اسمهای معرفه به صونکته ترجمه ای معرفه و نکره :  

 یک کتابی =یک کتاب  =کتابی  = ) نکره ( کتابٌ  /کتاب  =) معرفه (  الکتاب

استفاده کنی . « خویشتن - خویش –خود »ت داشته باش که میتونی به جای ضمیر های خاص ، از ضمیر های مشترک به این دق1
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کسانی الذین :کسی که / الذي التي : » در حالت عادی به صورت  «الذی التی الذین » سه کلمه  الـ + الذی التی الذین = که :

 ) الذی بعد الـ که ( می باشند .« که » قرار بگیرد به معنای« اسم  الـ دار » ترجمه می شوند . ولی اگر این سه کلمه بعد از « که 

 در این مورد با این یادت باشه :سختی هایی که .  : يالمشقات الت –مؤمنانی که  المؤمنون الذین : –مردی که  الرجل الذي :مثال : 

 رجمه کنیم .ت« ی نکره » که اسم الـ دارد و معرفه است ولی میتوانیم آن را با 

همه ی مدارس =تمام مدارس =  کل المدارسمثال :   ام .مممه تـممممعرفه = هـمممم(کل + م1:   «کل » ترجمه 

 یهر چیز کل شیء :( 2 ای هر لحظه :کل لحظة ( 1مثال :  . رررررره = هـــررررررر ( کل + نکـــر2

 هر یک از دشمنان ( کل من الأعداء :2 هر یک از دانش آموزان ( کل من الطلاب :1مثال :  ( کل + مِن = هر یک از .3

نـنـي// یضربون + نـ + ي = یضربو  نـيضَرَبَ + نـ + ي = ضَرَبَـ  ل :مثا.   «نـي ، نـنـي » ن وقایه : فرمول 

مرامی بینند  : یشاهدونني//  مراقرار بده  :إجعلني  مثال :  . مرا ، به من ، از من ن وقایه :ترجمه 

ي، لَیتَندهم  97ص  يعَنّ ن وقایه می تواند به حرف هم بچسبد . مثال : نکته خارماکوفی : 
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ش : محلّ اعرابی = نق

خوشبختانه در امتحان نهایی حرکت گذاری انجام میشود . پس نقش ها رو طبق حرکت گذاری آخر کلمات تشخیص بده .  خوشحال باش :

/  ( مجرور به حرف جر7( مضاف الیه 6( صفت 5( خبر 4( مبتدا 3( مفعول 2( فاعل 1محلّ اعرابی هایی که در کتاب درسی اومده : 

( مستثنی10( حال 9لق ( مفعول مط8ارومجرور ج

حال بودن نقش نیستند . نکته فوق مهم : موصوف ، مضاف  ، مستثنی منه ، صاحب

کلمه توجه می کنیم . آن ، همیشه به قبل  یک کلمه برای به دست آوردن نقش نکته :

مبتدا : ــُــٌ انِ ونَ // خبر : ــُــٌ انِ ونَ                   فاعل : ـُـــٌ انِ ونَ // مفعول : ــَــً ین  اعراب نقش ها :

صفت : از اعراب موصوف تبعیت می کند .                                      مضاف اِاِاِاِاِاِاِالِیه : ــِــٍ ین         

 فعل + فاعل + مفعول :

الرسالةکتب علی  چه کسی را ؟ چه چیزی را ؟ . مثال :مفعول :                               عليٌ ذهب  چه کسی ؟ چه چیزی ؟ . مثال :فاعل : 

 است . متعدیاست . فعلی که علاوه بر فاعل ، مفعول هم داشته باشد ، فعل  لازمفعلی که فقط فاعل داشته باشد فعل  نکته :

 مبتدا + خبر : 

خیرٌ الفقر في أوّل العمر  معنای مبتدا را کامل میکند . مثال :خبر :              الصفّ  فی التلمیذ اسم ابتدای جمله . مثال :مبتدا : 

مِن   في   إلی   علی   بـِ   لـِ   عن   کـَ حروف جر : 

جر  مجرور به حرف المدرسة : –= جارومجرور  إلی المدرسة رو قاطی نکنی . مثال :« مجرور به حرف جر » و « جار و مجرور » بپااااا 

موصوف و صفت : 

مدارس جمیلة ، المناطق المختلفة ، حزم أکثر ، مقام أرفع موصوف + صفت : اسم دوم ویژگی باشد . مثال :

اسم + اسم 

 سة ، خیر إخوان ، کتاب عليّ معلم المدر  مضاف + مضاف إلیه : اسم دوم ویژگی نباشد . مثال :

فرمول صفت :  2

معابر –الهجمة القویة  مثال : که دومین اسم ویژگی باشد .  «الـ  الـ  ، تنوین تنوین  ، ة  ة  ، بی الـ بی الـ »   : 1فرمول 

مزدحمة

«اسم بی ال + ضمیر + ال دار «        » اسم بی ال + ال دار + ال دار : »  132  :  2فرمول 

تمامی حقوق مادی و معنوی این اثر محفوظ و برای انتشارات فولیتو می‌باشد .
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صفت

مضاف الیه بین موصوف صفت می آید. ، در این صورتباشد هم مضاف الیه  ههم صفت داشت همزمان  بخواهد اسم اگر یک

 کارهای سخت انسان ( أعمال الإنسان الصّعبة :2 حقیقی زندگیطعم  ( طعم الحیاة الحقیقی :1 : مثال

 ظروفه القاسیة (5 لانه بلند او:  عُشّها المُرتفع (4 زندگی سخت او:  ا القاسیةحیاته (3بت های شکسته آن ها : أصنامهم المکسّرة ( 2

 پروردگار کریم تو ( ربّک الکریم :8 قدیمی اودانش آموزان القدماء :  تلامیذه( 7 تیم برنده آن ها: ائز ففریقهم ال( 6 شرایط سخت او: 

حالت طبیعی او:  ( حالتها الطبیعیّة10 کارهای سخت او( أعماله الصّعبة : 9

مضاف و مضاف إلیه : 

کتابک ، اخلاقه( اسم + ضمیر :  2اخلاق الرجل    + اسم ال دار : بی ال اسم(  1   « :مضاف و مضاف الیه » فرمول  3

 خیر إخواندومین اسم ویژگی نباشد : ال + اسم بی ال که اسم بی ( 3

کل التلامیذ ، بعض الأوقات ، ، مضاف الیه می آید . مثال :  « بینعند کّل بعض جمیع » بعد از کلمات :  اسامی دائم الاضافه

 جمیع الکتب

 مضاف الیهموصوف

تمامی حقوق مادی و معنوی این اثر محفوظ و برای انتشارات فولیتو می‌باشد .
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یص اسم فاعل ، اسم مفعول ، اسم مبالغه ، اسم مکان ، اسم تفضیل : تشخ

 مجرد : فاعِل : عالم  شاهد  سالم  صالحة

اسم فاعل 

ث ، مُکبِّر ، مُتعلِّم ، مُتجاوِز، مُجاهِدمزید : مُـــِ :    مُعلِّم ، مُحدِّ

.  «اول باید مفرد کنی » اگر اسم جمع بدهند ،  نکته :

می آید .  «فاعل » اسم فاعل هستند زیرا مفرد آنها بر وزن  «جُهّال طُلّاب کفُّار زُوّار خُدّام »  جمع اسم فاعل است . مثال : «فُعّال » 

عُداة : » ( . کلمه ی 1402ل می باشد ) شهریور است ؛ پس اسم فاع« هاوی » جمع است و مفرد آن « هُواة : طرفداران » دقت : کلمه ی 

  است ؛ پس اسم فاعل می باشد .« عادی » جمع است و مفرد آن « دشمنان 

  . چون ساکن داره فعله و اسم فاعل نیست علی مکتوباتک . تررررک °: یا تلمیذ ! حافِظ 31مثال 

 مشهود مغلولة مجرد : مفعول : مشهور مسرور 

اسم مفعول 

س ، مُنتظَر ، مُستخرَجمزید : مُـــَ :    مُقدَّ

 هستند اسم مفعول مَوعود -مَوجود  – مَولود –مَوضوع  مهم :

.  «اول باید مفرد کنی » اگر اسم جمع بدهند ، نکته : 

مشاهیر : « » مفاهیم : مفهوم » « مکاتیب : مکتوب »  « : محصول حاصیلمَ »  . مثال جمع اسم مفعول باشدمیتواند  «مَفاعیل » 

«مضامین : مضمون »  «مجانین : مجنون « » مشهور 

 صَبّار ،  غَفّار ، کَذّاب ، رزّاق ، سَتّار ، ظلّام ، وهّاب ، توّاب:  فَعّال      

اسم مبالغة 

 امة ، توّابة ، علّامة ،أمّارة ، فَهّ :  فَعّالة       

طُلّاب ، کفُّار ، زُوّاراسم فاعل است :  عَلّام ، رَزّاق / فُعّالاسم مبالغه است :  فَعّال رو بپااااااااا : «فَعّال/فُعّال»  بپا قاطی نکنی ! :

کبُری صُغری مثال فُعلی : . أکبر أصغر أحسن مثال أفعل : . خیر شرّ  – أفاعِل أفعَل فُعلی أفلّ أفعیوزن دارد :  5اسم تفضیل : 

  .أکابر أصاغِر أراذل  مثال أفاعلِ :. أعلی أقوی  مثال أفعی :. أهمّ أقلّ  مثال أفلّ : .حُسنی 

( مَفعَلَة 3( مَفعِل 2مَفعَل  (1 بر چه وزن هایی می آید ؟؟ : اسم مکان

 مَدرَسَة ، مَزرَعَة ، مَکتَبَة ، مَطبَعَة ( مَفعَلَة :3 مَحمِل ، مَوضِع ، مَولِد( مَفعِل : 2 ، مَصنَع ، مَطبَخ ، مَتجَرمَلعَب ( مَفعَل : 1

 ) مدرَسَه : مدارس () مَلعَب : ملاعِب (می آید که باز هم اسم مکان محسوب میشود. مثال:  «مفاعِل » نکته : جمعِ اسم مکان ، بر وزن 

 مطاعِم( ) مَنزِل : منازِل ( ) مَنظَرَة : مَناظِر ( ) مَنصَب : مَناصِب () مَطعَم : 

 اسم مکان هستندمَوعِد  –مَولِد  –مَوضِع  –ف مَوقِ مهم : 

تمامی حقوق مادی و معنوی این اثر محفوظ و برای انتشارات فولیتو می‌باشد .
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ترجمه اسم فاعل ، اسم مفعول ، اسم مبالغه ، اسم مکان ، اسم مبالغه : 

بزرگتر ازأکبر مِن : مثال : .  ن : تر( اسم تفضیل + م1ِ ترجمه اسم تفضیل :

 برترین عیدهاأفضل الأعیاد : مثال : . ( اسم تفضیل + مضاف إلیه : ترین 2

بیننده مُشاهِد : –سازنده  صانِع : کننده : ترجمه اسم فاعل :

دیده شده مُشاهَد : –ساخته شده  مَصنوع : ... شده : ترجمه اسم مفعول :

بسیار آمرزنده . ولی غَفّار :ترجمه می شود . مثال :  «بسیار » دلالت کند با کلمه « زیادی صفت » اسم مبالغه اگر بر  ترجمه اسم مبالغه :

عینک . نَظّارة :آهنگر ،  حَدّاد :را نمی آوریم . مثال : « بسیار » دلالت کند ، کلمه « شغل و ابزار » اگر بر 

عَلّام : زیادی صفت :مثال :  ( ابزار .3( شغل 2( زیادی صفت 1 :تقسیم می شود دسته  3اسم مبالغه از لحاظ معنایی به *  

، )دربازکن( فَتّاحةابزار :    )کشاورز( فلّاح،   )آهنگر( حَدّاد ، )نانوا(خَبّاز شغل : بسیار صبر کننده .   صَبّار :بسیار دانا ، 

)تلفن همراه( جوّال)تراکتور( ،  رّارةجَ ،  )یخچال( ثَلّاجة،  )اتومبیل( سیّارة ، )عینک(نَظّارة

)آشپزخانه(، مَطبَخ مَعمَل )کارخانه( = ، مَصنَع )ورزشگاه(مَلعَبمثال :  اسمی است که بر مکان دلالت میکند . ترجمه اسم مکان :

، مکتَبَة )کتابخانه( ،  )مغازه( مَتجَر مَطعَم ) رستوران( ،  ،

تمامی حقوق مادی و معنوی این اثر محفوظ و برای انتشارات فولیتو می‌باشد .
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ثلاثی مجرد ، ثلاثی مزید : 

باب های ثلاثی مزید

مثال مصدر ) باب (امرمضارعماضی

 ،  إکرام° أکرَمَ  ،  یُکرِمُ  ،  أکرِم إفعال °أفعِل یُفعِلُ  أفعَلَ 

لَ  لُ  فَعَّ ل یُفَعِّ ب تَفعیل °فَعِّ بُ  ،  کَذِّ بَ  ،  یُکَذِّ  ،  تَکذیب°  کَذَّ

 مُجاهَدَة° جاهَدَ یُجاهِدُ  جاهِد مُفاعَلَة °فاعِل یُفاعِلُ  فاعَلَ 

 ،  إفتِضاح° إفتَضَحَ  ،  یَفتَضِحُ  ،  إفتَضِح إفتعال °عِلإفتَ  یَفتَعِلُ  إفتَعَلَ 

 ،  إنقلاب° إنقَلَبَ  ،  یَنقَلِبُ  ،  إنقَلِب إنفعال °إنفَعِل یَنفَعِلُ  إنفَعَلَ 

 ، إستِغفار° إستَغفَرَ  ،  یَستَغفِرُ ،  إستَغفِر إستفعال °إستَفعِل یَستَفعِلُ  إستَفعَلَ 

 ، تَضارُب° تَضارَبَ ، یَتَضارَبُ ، تَضارَب تَفاعُل °عَلتَفا یَتَفاعَلُ  تَفاعَلَ 

لَ  لُ  تَفَعَّ ل یَتَفَعَّ ل °تَفَعَّ  ،  تَدَب ر°  تَدَبَّرَ  ،  یَتَدَبَّرُ  ،  تَدَبَّر تَفَع 

: تلاش کردن إجتهاد – تعمیر کردن =تصلیح مثال :  .ترجمه مصدر = دن تن 

در ثلاثی مزید : ماضی و امر  تفاوت

 جواب :ماضی را چگونه از امر تشخیص دهیم ؟ هستند ، خب حالا به نظر شما ،  امرهاخیلی شبیه ماضی ها ولا ثلاثی مزید معم یدر باب ها

 امر  :استنتِجوا ماضی ،  :استنتَجوا امر /  : إنتظِرماضی ،  :انتظَر مثال : تا باب ماضیا ــَــ دارن ، امرا ــِـ دارن .  6توی 

ل و تفاعُل » یعنی  «استفراغی و حالت تهوعی !!! » دو باب را ــَـ دارن . تا باب ماضیا ــَــ دارن ، ام 2توی  ماضی ـــَـ حرف وسط هم  «تفع 

 ماضی ، امر  تَکرََّما :که کاملا شبیه هم می شوند . مثال :   ـــَـ دارد امر حرف وسطهم و دارد 

 فعل غایب اول جمله = مفرد میاد

 * فعل وسط جمله باید با اسم قبل از خود مطابقت داشته باشد .

دقت شود که  صورت مفرد می آید. ولی باید از لحاظ زن و مردی مطابقت کند . باشد ، به یا مثنی * فعل غایب اول جمله حتی اگر فاعلش جمع

 رفتند دانش آموزان . ذهب التلامیذ :اگر فاعل جمع یا مثنی باشد ، در فارسی جمع ترجمه می شود . مثال : 

بت الطیور مثال : ذه زن می آید . 1. در نتیجه فعل برای جمع غیر انسان به صورت  زن 1جمع غیر انسان =  *

«أیّها ، رجاءً ، مِن فضلک ، أنتَ ... ، کَ ... » * به غایب و مخاطب بودن هم دقت کن .  نشانه های مخاطب : 

ضیة » * اگر قید زمان جمله  : عل با توجه به قید زمانف سنة ما ضی و اگر قید زمان « أمسِ ،  شد از فعل ما سبوع قادم ، آتی » با «غداً ، ا

باشد از فعل مستقبل استفاده می کنیم .

تمامی حقوق مادی و معنوی این اثر محفوظ و برای انتشارات فولیتو می‌باشد .
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: ( تحلیل صرفی و محلّ اعرابی  )

مجرد و ( ثلاثی3. فعل ماضی و مضارع 2. فعل معلوم و مجهول  1در قسمت تحلیل صرفی باید به مباحث روبرو مسلط باشی . 

( تشخیص اسم فاعل ، اسم مفعول ، اسم تفضیل ، اسم 8( مذکر و مونث 7( أنواع معرفه 6( معرفه و نکره 5( جمع سالم و مکسر 4ثلاثی مزید 

( تشخیص نقش های فاعل ، مفعول ، مبتدا ، خبر ، صفت ، مضاف الیه ، مجرور به حرف جر 10 ( اسم مفرد مثنی جمع9مبالغه 

ٌــ 2( الـ 1:  نشانه های اسم   ( مُـ...4( ة ـة ات 3( ـًـٍـ

است مگر اینکه در«  غایب» جواب  کردی ! ،گیر  «غایب»و  «مخاطب»تحلیل صرفی اگر بین  سوالاتدر  ؟؟؟«  غایب» یا «  مخاطب» 

شد . وجود داشته با«  ، فعل امر ، منِ فضلک رجاءً ، أیّها ،  کَ ، أنت» نشانه های مخاطب بودن مثل ، جمله 

در سوالات تحلیل صرفی بیاید و در گزینه ای کلمه ی  « نجحن فی الامتحان الطالبات»  جمله ی اگر در نتیجه : نمیاد فعل قبل فاعل

 به عنوان فاعل مطرح شود ، قطعاً آن گزینه غلط می باشد . « الطالبات » 

. است غلط کند معرفی فاعل یا مبتدا را فعلی نقش صرفی تحلیل سوالات اگر در :  فعل نمیتواند فاعل یا مبتدا شودیک 

 نفر 3بیش از جمع :   نفر 2مثنی :   نفر 1اسم از لحاظ تعداد : مفرد : 

کتابانِ ، طالبینِ . مثال : انِّ  ینِّ مثنی :                           رجل ، کتاب ، تلمیذنشانه ندارد . مثال : مفرد : 

ونَ   ینَمذکر : 

سالم     

اتجمع                                           مونث :   

ب : طالب /مساجد : مسجد :  مکسّر  طُلّا

 جمع مذکر ینَ : مثنی / ینِ :حواسا جمع : 

، نسیان ، عُدوان ن ، طَیَرانعطشان ، شجعان ، سلمان ،کسلّن ، غضبان ، جوعا ، إنسان مثنی نیستند و مفردند :  این کلمات

اموات ، ابیات ، اصوات ، اوقاتاین کلمات جمع مونث سالم نیستند و جمع مکسر می باشند : 

، قوانین ، میادین ، مساکین ، موازین ، بساتین تمارین ، شیاطیناین کلمات جمع مذکر سالم نیستند و جمع مکسر می باشند : 

تمامی حقوق مادی و معنوی این اثر محفوظ و برای انتشارات فولیتو می‌باشد .
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تلمیذة تلمیذات مثال : . ة ـة اتمونث : ( 2      رجل ، کتابنشانه ندارد . مثال : مذکر :  (1اسم از لحاظ جنس : 

  ایران ، فلسطین ، شیراز ، طهرانشهر ها و کشورها ، زن هستند ! :  نکته : 

عیناعضای زوج بدن :  .، سماء ، أرض ، حرب ، دار ، بئر ، نار ، نفس ، روح ، ریح  شمس د ! :مونث های معنوی ، زن هستننکته : 

، اُذُن ، ید ، رجِل . 

 متفرقه : 

فعل مجهول قطعاً با ــُـ شروع می شود . در نتیجه اگر فعلی با ــَــ یا ـــِـ شروع بشود قطعاً مجهول نیست و معلوم است . مثال : :  1نکته 

 نَجَحنَ ، اِزدادَت بیَکت

است . مثال : یشتغلون« غاییییییییب » شروع شود ، قطعاً « ییییییییـ » اگر فع با :  2نکته 

همزمان در یک گزینه برای فعلی بیاید ، قطعاً آن گزینه« مجهول ، لازم » دو کلمه ی  اگر . فعل مجهول ، قطعاً متعدیّ است . بنابراین: 3نکته 

 (گزینه ذاتاً غلط زم و مجهول = غلط است . ) لا

تمامی حقوق مادی و معنوی این اثر محفوظ و برای انتشارات فولیتو می‌باشد .           
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